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Szijjártó Péter: Magyarország mindent meg fog tenni annak érdekében, hogy 

eljöjjön a béke időszaka 
2024. szeptember 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PestiSrácok.hu, origo.hu 

Magyarország mindent meg fog tenni annak érdekében, hogy újra eljöjjön a béke időszaka, 

visszatérjen a tisztességes és békés nemzetközi együttműködés, ebben viszont az ENSZ-nek is 

nagy szerepet kellene játszania - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter hétfőn 

New Yorkban. A Külgazdasági és Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető az 

ENSZ Közgyűlésének jövővel foglalkozó csúcstalálkozóján rámutatott, hogy a második 

világháború óta most a legrosszabb a globális biztonsági helyzet, a terrorveszély erősödik, a 

migrációs áradatok számos országot jelentős kihívások elé állítanak, és több mint harminc 

fegyveres konfliktus is zajlik világszerte. "Ezen rendkívül súlyos kihívások leküzdéséhez pedig 

alapvető változásokra lenne szükség a nemzetközi politikában (…) A kölcsönös tiszteletnek 

vissza kellene térnie a világpolitikába, a párbeszédnek kellene lennie a legfőbb eszköznek" 

- szögezte le. "Aki a mainstreamtől eltérő álláspontot képvisel, aki kiáll a nemzeti érdekeiért, 

aki szuverén véleményt képvisel, azt napjainkban sajnos azonnal megbélyegezik, megvádolják 

vagy megtámadják. Politikailag, jogilag, sőt akár időnként fizikailag, ahogy történt ebben az 

országban vagy éppen a szomszédunkban, Szlovákiában" - tette hozzá. 

 

Jövő héten Budapestre érkezik az ukrán külügyminiszter, a kisebbségi törvény 

lesz az egyik kiemelt téma 
2024. szeptember 23. – MTI, Index.hu, PestiSracok.hu, HVG.hu. 24.hu, atv.hu, 444.hu 

A magyar külügyminiszter New Yorkban, az ENSZ Közgyűlése után erősítette meg, hogy ukrán 

kollégája újra Budapestre érkezik tárgyalni. Ugyan idén Orbán Viktor kormányfő utazott volna 

New Yorkba, azonban programját felülírta az árvíz. Az őt helyettesítő Szijjártó Péter több 

témában is felszólal majd, és részt vesz az uniós külügyminiszterek esedékes találkozóján, 

amelyet most az ENSZ székhelyén tartanak.  A magyar külügyminiszternek ukrán kollégájával 

ezúttal nem lesz külön találkozó, hiszen az ukrán diplomácia vezetője a jövő héten Budapestre 

érkezik. A várható témák között kiemelt helyen szerepel a kisebbségi törvény is – erősítette 

meg az Indexnek a magyar külügyminiszter. Lesznek kétoldalú találkozók is New Yorkban, 

ezek közül a miniszter a kínai kollégájával és Szergej Lavrov orosz külügyminiszterrel tervezett 

megbeszélését emelte ki. Szó volt emellett Magyarország energiaellátásáról is, és arról, miért 

álszent az Európai Unió egy része, amikor azzal bírálják Budapestet, hogy még mindig nem 

tudott leszakadni az orosz kőolajról, miközben a nyugat-európai kikötőkbe, terminálokba 

pedig folyamatosan érkezik tengeren átfejtett orosz kőolaj – átcimkézve. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/05/17/orban-viktor-olyan-valasztas-elott-allunk-amely-eldonti-a-haboru-es-beke-kerdeset
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Kelemen Hunor elmondta, miért száll be az elnökválasztási kampányba 
2024. szeptember 23. – maszol.ro 

„Úgy döntöttünk mi is beszállunk a kampányba, jelölttel, és sok munkával” – tette közzé hétfőn 

Facebook-oldalán Kelemen Hunor, az RMDSZ elnöke, és államfő-jelöltje. A videóban 

elmondja, lesz néhány óriásplakát is, de nem sok millióból, és még csak nem is könyvet akar 

reklámozni, mondja utalásképpen a Nicolae Ciucă liberális pártelnök önéletrajzi kötetére. 

Pedig talán lenne amit, teszi hozzá Kelemen Hunor, és a videóban felvillantják a köteteit. „Saját 

magamat pedig végképp nem akarom fényezni photoshoppolt fényképekkel. Nem ez érdekli az 

embereket, és rajtam egyáltalán nem segít” – fogalmaz a politikus, és közben megmutatják a 

többi jelölt fényképét. „Én a lényegről fogok beszélni: az állam a fejünkre nőtt, ahelyett hogy 

segítene, megnehezíti a dolgunkat. A polgárokat szekálja ahelyett, hogy szolgálná őket. 

Mindenkire gyanakszik, senkiben sem bízik, pedig mi tarjuk el az adóinkból. Köszönet helyett 

büntetéseket kapunk. Ezen sürgősen változtatni kell, olyan országot akarunk, ahol többet kap 

a polgár: több tiszteletet, több lehetőséget. És közben kevesebb jut az államnak: kevesebb 

hatalom, kevesebb bürokrácia. Eljött az ideje győzzön végre a józan ész!” – fogalmaz Kelemen 

Hunor. 

     
A költségvetési megszorítás ellenére is jó hangulatú fesztivállal kezdődött az idei 

Aradi Magyar Napok  
2024. szeptember 23. – Krónika 

Gyerekfoglalkozásokkal, sportvetélkedőkkel, családi programokkal és koncertekkel színesített 

szabadtéri fesztiválra várták az érdeklődőket a Szabadság-szobornak is otthont adó Román–

magyar megbékélés parkjában az elmúlt hétvégén. Ekkor rajtolt el ugyanis „teljes gőzzel” az 

Aradi Magyar Napok, amely október 6-ig, az 1848–1849-es magyar forradalom és 

szabadságharc véres megtorlásának 175. évfordulójáig tart. Az Aradi Magyar Napok az aradi 

városi kulturális eseménynaptár része, tehát a városkasszából fedezik a kiadásokat. Ez a 

kellemetlenség azonban nem volt hatással sem a színvonalra, sem a jó hangulatra – mondta 

Faragó Péter, a rendezvényt szervező RMDSZ Arad megyei szervezetének elnöke. „Idén is 

nagyon jó hangulatú a fesztivál, jól mutatja ezt, hogy a péntek esti Republic-koncertre több 

ezren érkeztek, nemcsak Arad megye különböző településeiről, hanem a szomszédos 

megyékből is. 

 

Bizalomhiány és az elnéptelenedés veszélye – Kelemen Hunor államfőjelölttel 

beszélgettünk 
2024. szeptember 23. – maszol.ro 

Ha a demográfiai számokat, a trendeket nézzük, akkor Románia 2040-re már a nagy 

elosztórendszereket illetően nagyon súlyos kihívások elé néz, akár a nyugdíjrendszer, akár az 

egészségügyi rendszer, akár a szociális ellátórendszer tekintetében, 2050-re pedig 

fenntarthatatlanná válnak ezek a rendszerek – fogalmazott Kelemen Hunor államfőjelölt. 
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https://maszol.ro/belfold/Kelemen-Hunor-elmondta-miert-szall-be-az-elnokvalasztasi-kampanyba
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-koltsegvetesi-megszoritas-ellenere-is-jo-hangulatu-fesztivallal-kezdodott-az-idei-aradi-magyar-napok
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-koltsegvetesi-megszoritas-ellenere-is-jo-hangulatu-fesztivallal-kezdodott-az-idei-aradi-magyar-napok
https://maszol.ro/belfold/A-fejunkre-nott-az-allam-Kelemen-Hunor-allamfojelolttel-beszelgettunk
https://maszol.ro/belfold/A-fejunkre-nott-az-allam-Kelemen-Hunor-allamfojelolttel-beszelgettunk
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Miért lett kampánytéma a polgár és az állam viszonya? Mi áll az ozsdolai közbirtokosság 

tulajdonát képező erdők visszaállamosítási szándéka mögött? Segíthet-e Orbán Viktor 

romániai népszerűsége az RMDSZ államfőjelöltjének? Eltűnt-e az AUR-veszély? Lesz-e újabb 

erdélyi magyar összefogás? Többek között ezekre a kérdésekre keresték a választ az RMDSZ 

elnökével.  

 

Ezúttal Makfalván szúrt szemet a székely zászló  
2024. szeptember 23. – szekelyhon.ro 

Makfalva település egyik parkjából távolíttatná el és cseréltetné román lobogóra a székely 

zászlót Maros megye prefektusa. A Székely Nemzeti Tanács a makfalvi polgármester védelmére 

kelt és készen áll arra, hogy politikai, illetve jogi ellenlépéseket tegyen az ügyben. A kormány 

képviselője átiratban szólította fel a makfalvi önkormányzatot, hogy távolítsa el a község 

parkjában a báró Wesselényi Miklóst ábrázoló szobor mellett álló székely zászlót és tűzze ki 

helyébe a román lobogót. A felszólítás mögött a Kovászna, Hargita és Maros Megyei Románok 

Polgári Fórumának Maros megye prefektusához benyújtott feljelentése áll. Izsák Balázs, a 

Székely Nemzeti Tanács (SZNT) elnöke az ügy kapcsán úgy fogalmazott, hogy a Maros megyei 

kormánymegbízott, Ciprian Dobre, Vass Imre polgármesterhez címzett átirata arról 

tanúskodik, hogy a gyűlölet nem jó tanácsadó. Mindezt arra alapozta, hogy a levél „úgynevezett 

Székelyföld” szóösszetétellel ismételi a Székelyföld létezését megkérdőjelező szófordulatot, 

másrészt viszont idézi azt a törvényt, amely szabályozza idegen államok zászlainak használatát 

Romániában.  

 

Köszönjük, hogy a magyar oktatást választották! 
2024. szeptember 23. – Nyugati Jelen 

Az Aradi Magyar Napokon már hagyománynak számít, hogy a programba beiktatják a Rákóczi 

Szövetség ösztöndíjátadóját. Szeptember 21-én délelőtt a Megbékélési parkban a Rákóczi 

Szövetség képviselői fogadták az előkészítő osztályosokat, szüleiket, azokat, akik a magyar 

oktatást választották gyermekeik számára. A szikrázó napsütésben Faragó Péter parlamenti 

képviselő, az RMDSZ Arad megyei elnöke köszöntötte a jelenlévőket. „Az Aradi Magyar Napok 

egy kiváló alkalom és lehetőség arra, hogy megköszönjük Önöknek, hogy magyar iskolába 

íratták gyermekeiket, hisz csakis, és kizárólag így tudjuk biztosítani, hogy évtizedek múlva is 

magyar kötődésű, magyar identitású, magyar kultúrán nevelkedett generációk lesznek Aradon. 

És bízunk benne, hogy ők legalább ilyen jó hangulatú, sikeres Aradi Magyar Napokat fognak 

szervezni” – mondta Faragó Péter. A Rákóczi Szövetség Magyar Iskolaválasztási Programjának 

célja, hogy ráirányítsa a figyelmet a magyar iskolaválasztás fontosságára. A program keretében 

10 000 Ft egyszeri ösztöndíjat adományoz mindazon határon túli családoknak, akik 

gyermekeiket magyar iskolába íratják. 
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Több ezren vettek részt az idei Szilágysági Magyar Napokon 
2024. szeptember 23. – maszol.ro 

Hatalmas siker övezte az idei Szilágysági Magyar Napokat. Az egyhetes programsorozat 

keretén belül minden korosztály talált számára értékes és színes programot. A vasárnapi 

rendezvényre több mint kétezren látogattak el. Az eseményen Seres Dénes parlamenti 

képviselő megfogalmazta: azért gyűltünk össze mindannyian, hogy megünnepeljük 

hagyományainkat, kultúránkat, és hogy visszaemlékezzünk a múltra. A koszorúzással 

tiszteletünket és megbecsülésünket fejezzük ki neves elődeink, Wesselényi Miklós és Ady 

Endre iránt. „Ha megnézzük a tér közepére felállított táblát, minden irányba az jelzi, hogy: 

„Miénk itt a tér!” A több évszázados városunkban, Zilahon, őseink, a szilágysági magyarság, 

kemény munka és áldozat árán megőrizte hagyományainkat, kultúránkat. Mi szilágysági 

magyarok mindezt próbáljuk átadni, de valójában már át is adtuk, hiszen ha körbetekintünk, 

azt láthatjuk, hogy gyermekeink, fiataljaink már büszkén hordják népviseletünket.  

 

Janovics Jenőről készült előadást mutat be a Kolozsvári Állami Magyar Színház 
2024. szeptember 23. – MTI, Krónika 

Janovics Jenő (1872-1945) egykori kolozsvári színházigazgató, rendező, színész, a magyar 

filmgyártás úttörőjének életéből inspirálódott előadást mutat be szerdán a Kolozsvári Állami 

Magyar Színház ifj. Vidnyánszky Attila rendezésében – közölte az alkotócsapat hétfőn 

sajtótájékoztatón Kolozsváron. A Janovics című, Vecsei H. Miklós és Németh Nikolett szövege 

és az alkotócsapat improvizációi alapján készült előadás az erdélyi teátrum nagy sikerű Ifjú 

barbárok című produkciójának folytatása. Visky András művészeti aligazgató elmondta: az 

előadással megpróbálják visszahozni a kortárs színházi diskurzusba Janovics Jenő 

személyiségét. Ifj. Vidnyánszky Attila rendező közölte: az egyetemen nem tanult a neves 

színidirektorról, pedig akár film is készülhetne életéről. „Janovics olyan valaki, aki 

megérdemelné, hogy lelket öntsön újra a magyar színjátszásba és filmezésbe” 

– fogalmazott. 

 

Gubík: Meg kell állítani a lejtmenetet 
2024. szeptember 23. – Új Szó 

A kérdésre, miszerint mi a Magyar Szövetség tisztújításának tétje Gubík László úgy válaszolt: 

“A felvidéki magyar közélet és a magyar közösség talpra állítása. Pártkongresszusra megyünk 

ezért nem elhanyagolható, milyen állapotban van a párt, de arra egy keretrendszerként 

tekintek, aminek az a feladata, hogy a közösséget szolgálja és az emberek bizalmát megtartsa.” 

“Ha az a cél, hogy engedjük a szimpatizánsokat szétszéledni a szélrózsa minden irányába, akkor 

azt „jól” csinálja a párt jelenlegi vezetése. Én pont az ellenkezőjét kínálom, azt, hogy meg kell 

állítani a lejtmenetet, amíg meg lehet, és hangyamunkával felépítve magunkat, eljutni oda, 

ahová magunk is elvárjuk és a közösség is megérdemli” – tette hozzá.  
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Októbertől nincs veszélyben a királyhelmeci gyermeksürgősségi ellátás 
2024. szeptember 23. – Ma7.sk, Új Szó 

Pataky Károly polgármester, Kassa megye képviselője szólt elsőként a városháza előtti 

sajtótájékoztatón a megjelent média képviselőihez. Ahogy mondta, a királyhelmeci kórház és 

rendelőintézet vezetősége, a Bodrogközi és Ung-vidéki Városok és Falvak Szövetsége valamint 

8 gyermekorvos általa közelmúltban aláírt memorandumnak köszönhetően a hónap végén 

nem szűnik meg a gyermeksürgősségi ügyelet, önkéntes szolgálat formájában továbbra is 

működik majd.” Diadalnak inkább azt érezhetnénk, ha a helyi gyermek sürgőssági ügyelet új 

gépekkel, orvosi berendezésekkel, még korszerűbb felszerelésekkel és új szolgáltatásokkal 

bővülhetne. Ehelyett be kell érnünk azzal, hogy nem kell lemondanunk olyasvalamiről, amit 

eddig is birtokoltunk” – mondta.  

 

Nyitra megye immár három alelnöke: Csenger Tibor, Klein Ottokár és Jozef 

Stankovský 
2024. szeptember 23. – Ma7.sk, Új Szó, Bumm.sk 

Szeptember 23-án ismét ülésezett a Nyitra Megyei Önkormányzat. Az egyik mai fontos 

napirendi program az ipolysági magyar tannyelvű Szondy György Gimnázium és az ottani 

szlovák tannyelvű gimnázium városra való átruházásának megvitatása volt. Ipolyság város 

érdeke az, hogy az ottani 80 diákkal működő magyar és 60 diákot oktató szlovák gimnáziumot 

érintő vertikális integráció során ezek az intézmények egy-egy magyar, illetve szlovák 

alapiskolához legyenek csatolva. Az is előfordulhat, hogy a létrejövő iskolaközpontoknak majd 

óvodák is részüket képezik. A másik mai lényeges döntés pedig a megyei alelnökök 

kinevezésére vonatkozott. Branislav Becík megyefőnök a Magyar Szövetséget képviselő 

Csenger Tibor mellé további két alelnöknek, a független Klein Ottokárt, Érsekújvár 

polgármesterét és Jozef Stankovskýt, Nyitrabajna (Bojná) kisközség polgármesterét javasolta. 

 

Somorjától Királyhelmecig kínál októberben képzéseket a Szlovákiai Magyar 

Könyvtárosok Egyesülete 
2024. szeptember 23. – Felvidék.ma 

2024 októberében a Szlovákiai Magyar Könyvtárosok Egyesülete hat helyszínen szervez 

képzést. „Egyesületünkkel mindig arra törekszünk, hogy képzéseinkkel minden régióba 

eljussunk. Képzéseink így egy hónapon belül Somorján, Komáromban, Rimaszombatban, 

Szepsiben, Rozsnyón és Királyhelmecen kerülnek megrendezésre” – mondta Tegdes Egyházi 

Dóra, az egyesület elnöke. A hónap elején az iskolai könyvtárak kerülnek a figyelem 

középpontjába. A könyvespolctól az inspiráló tanulási környezetig, avagy hogyan segíthet a 

tanulásban az iskolai könyvtár címmel egynapos workshopot tartanak kifejezetten iskolai 

könyvtárosok részére. Október második hetében kétszer kétnapos gyakorlati képzés valósul 

meg Szepsiben és Királyhelmecen. A célcsoport itt már nemcsak a pedagógusok, hanem 

mindazon személyek, akik a roma gyerekekkel foglalkoznak iskolai, vagy azon kívüli terepen. 
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Rozmaringok találkozója Szímőn 
2024. szeptember 23. – Ma7.sk 

A Rozmarigok mára egy nagy családot képeznek. Kétévente találkoznak, egyszer a keleti, 

máskor a nyugati országrészben. A nyolcadik országos találkozóra Szímő községben került sor. 

Ivolka Valéria a Csemadok helyi elnöke elmondta, a csoportokat a Rozmaring név köti össze, 

vannak köztük énekes, táncos és hagyományőrző csoportok. A 13 csoport gálaműsort adott, 

jöttek Bacskáról, Abaújszináról, Hárskútról, Farnadról, Nagyölvedről, Garamszentgyörgyről, 

Vámosladányból, Csatáról és Lekérről, Felsőszeliből, Kisújfaluról. A csoportok a 

találkozásokkor rozmaringbokrot ültetnek el a vendéglátó együttes falujában és ezt úgy kell 

gondozni, mint a barátságot és együttműködést. A rozmaringnak mindig nagy szerepe volt a 

nép életében. Bűvös hatást tulajdonítottak neki, jelen volt őseink életében a születéstől a 

halálig. 

 

A nógrádi és gömöri pásztoréletet mutatják be kiállításon Füleken 
2024. szeptember 23. – MTI, Felvidék.ma 

A "Pásztorélet Nógrádban és Gömörben" című kiállítást nyitják meg a felvidéki Füleken 

szerdán; a várban ezzel a tárlattal zárul a turistaidény - közölte az MTI-vel a Füleki Vármúzeum 

hétfőn. A látogatók a pásztorság tárgyi kultúrájának elemeit, reprezentációs tárgyakat, a terelés 

és tejfeldolgozás eszközeit, hangszereket, pásztortarisznyákat láthatnak. A hagyományos népi 

kultúra olyan társadalmi csoportjáról van szó, amelynek képviselői híresek voltak 

kézügyességükről, ez visszatükröződik majd a kiállított tárgyakon is - írták a közleményben, 

hozzátéve: nyomon követhetők a díszítés különböző korszakai és technikái, valamint a magyar 

és a szlovák pásztorkultúra különbözőségei és azonosságai. 

                       
Dr. Pásztor Bálint: a VMSZ ellenzi a sorkatonaság újbóli bevezetését 
2024. szeptember 24. – PannonRTV, Vajma.info 

A Vajdasági Magyar Szövetség a legkevésbé sem örül annak, hogy újra napirenden szerepel ez 

a kérdés – jelentette ki dr. Pásztor Bálint a Szabadkai Magyar Rádió Napindító című 

műsorában. A Vajdasági Magyar Szövetség ellenzi a sorkatonai szolgálat újbóli bevezetését – 

nyilatkozta a Szabadkai Magyar Rádióban dr. Pásztor Bálint. A VMSZ elnöke elmondta, a 

sorkatonaság 75 napos lenne és a párt a legkevésbé sem örül annak, hogy újra napirenden 

szerepel ez a kérdés. A VMSZ elnöksége és tanácsa szeptember 16-i ülésén hosszasan vitázott a 

témáról, és arra jutottak, hogy a következő hónapokat arra fogják kihasználni, hogy olyan 

engedményeket próbáljanak elérni, amelyek magyar szempontból örvendetesek lehetnek, 

mivel megakadályozni nem tudják, a többség a köztársasági parlamentben a párt képviselői 

nélkül is meg van a javaslat elfogadásához – hangsúlyozta Pásztor.  
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Ülésezik a Nemzeti Tanácsok Koordinációs Testülete Szabadkán 
2024. szeptember 23. – PannonRTV 

19 nemzeti kisebbség képviselői gyűltek össze. Ülésezik a Nemzeti Tanácsok Koordinációs 

Testülete Szabadkán a Horvát Nemzeti Tanács székházában. Különös jelentőséggel bír ez a 

találkozó, mivel a Nemzeti Tanácsok Koordinációjának elnökségét Jasna Vojnić, a Horvát 

Nemzeti Tanács elnöke vette át. (…)Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke 

hangsúlyozta, a találkozó lehetőséget nyújt a kisebbségi jogok kulcsfontosságú témáiról 

folytatott egyeztetésre. „Vannak olyan dokumentumok a koordináció korábbi éveiből 

amelyeket esetleg meg kell újítani, egy olyan működési szabályzatot akarunk létrehozni a 

következő két napban, amely mindenki számára elfogadható lesz. Mindenki egyenlő, 

mindenkinek egy szavazata van de az ügyeink azok közösek és örülünk annak, hogy ennyi idő 

után újra össze tudtunk jönni és tudunk egyeztetni a bennünket ért kérdésekről, hiszen együtt, 

közösen összefogva sokkal könnyebb lesz megoldást találni az állami intézményekkel közösen 

a különböző problémákra.” 

 

Családi Nap a szabadkai Makkhetesen 
2024. szeptember 23. – Magyarszo.rs 

A makkhetesiek az idén is remek Családi Napot tartottak, immár 10. alkalommal. A 

rendezvényen családi programokkal, játékokkal és ínycsiklandó hazai ízekkel várták a 

látogatókat. Remek lehetőségnek mutatkozott a kikapcsolódásra – írta az esemény kapcsán 

Facebook-bejegyzésében Juhász Bálint, a tartományi képviselőház elnöke, majd gratulált a 

szervezőknek és a helyieknek, hogy évről évre ilyen kiváló közösségépítő, családbarát 

programmal gazdagítják Makkhetest és egész Szabadkát. 

 

Megkezdődött a palicsi egészségház új épületének kiépítése 
2024. szeptember 23. – Magyarszo.rs 

Góli Csilla, Szabadka alpolgármestere Facebook közösségi oldalán közzétett bejegyzése szerint 

a közbeszerzési pályázaton kiválasztott kivitelező átvette az építési területet és megkezdi a 

palicsi egészségház új létesítményének építését a Bohinji utcában. A bejegyzés szerint az épület 

bruttó területe 517,90 négyzetmétert tesz ki, amelyben egy felnőttosztályt rendeznek be két 

rendelővel, valamint egy gyermekosztály is egy rendelővel és egy terápiás szobával. A 

munkálatok 2025 első felében fognak befejeződni. – 2023-ban a korábbi rendelő veszélyessé 

vált, és így költözött át az egészségügyi személyzet a Hegedűs József utca 22-be, mely a 

munkálatok befejeztéig fog helyet nyújtani a palicsi rendelőnek. A polgárok és az egészségügyi 

személyzet megértését és türelmét köszönjük! – áll a bejegyzésben. 

 

Verebes Ernőé a Szenteleky-dij 
2024. szeptember 23. – Magyarszo.rs 

A Szenteleky-napok tanácsa által felkért zsűri ( Hózsa Éva, Gruik Ibolya, Madár Anikó, 

valamint a tavalyi díjazottak: Kovács Frigyes és Brenner János) mérlegelés után egyöntetűen 
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Verebes Ernő (Szenteleky Irodalmi Díj) és Vujicsics Marietta (Bazsalikom Műfordítói Díj) 

mellett tette le a voksát.Verebes Ernő: író, zeneszerző, dramaturg. Zenta, 1962. Számtalan 

zenemű, dráma és színházi adaptáció szerzője. Rendszeres munkatársa az itthoni színházi 

életnek. Próza- és verseskötetei kizárólag vajdasági kiadóknál jelentek meg. Legfrissebb kötete 

a Senkim földje (Forum, 2023). Antológiákban és a folyóiratokban, hetilapokban publikál 

folyamatosan. Jelenleg a Nemzeti Színház (Budapest) dramaturgja. 

 

Kormányos Ákos győzött a vajdasági magyar drámaíróversenyen 
2024. szeptember 23. – MTI, PannonRTV, Vajma.info 

Kormányos Ákos színdarabja nyert a vajdasági magyar drámaíróversenyen szombat este 

Újvidéken. A díjnyertes darabot Puskás Zoltán állította színpadra. A megírandó mű címét - 

Szüreti napok a gyenge szüret után - az újvidéki Magyar Szó című napilap aktuális számának 

cikkcímei közül sorshúzással választották ki péntek reggel. Ennek alapján kellett három 

szerzőnek - L. Móger Tímeának, Antalovics Péternek és Kormányos Ákosnak - aznap estig 

drámát írnia. Ezután a rendezőknek - Antal Attilának, Lénárd Róbertnek és Puskás Zoltánnak 

- 24 órájuk volt arra, hogy színpadra állítsák az új drámákat a vajdasági magyar színházak 

társulatainak, valamint az Újvidéki Művészeti Akadémia hallgatóinak a segítségével. A 

drámaíróverseny célja az, hogy új vajdasági magyar drámák szülessenek, és olyan színházi 

szakemberek vagy szerzők is drámaírásba fogjanak, akik egyébként nem foglalkoznak ezzel. 

 

Nincs szükség rendkívüli árvízvédelemre 
2024. szeptember 23.  – Magyarszo.rs 

Az árhullám miatt Maja Gojković tartományi kormányfő ma megtekintette a bezdáni zsilipet, 

hogy meggyőződjön a Vajdaság Vizei Közvállalat, valamint a rendkívüli helyzetek Zombor 

városi törzskarának felkészültségéről. A rendkívüli helyzetek tartományi törzskarának 

vezetőjeként Maja Gojković hangsúlyozta annak fontosságát, hogy még az ország és különösen 

Bezdán felé közeledő árhullám megérkezése előtt a tartományi és a köztársasági törzskar is 

rendkívüli ülést tartott. – A Vajdaság Vizei Közvállalat, a helyi önkormányzatok, a 

Belügyminisztérium és minden más szerv is, amely bekapcsolódott ebbe a folyamatba, időben 

reagált, ezért lassan fellélegezhetünk – mondta Maja Gojković. Hozzátette, hogy Srđan 

Kruževićtyel, a Vajdaság Vizei Közvállalat igazgatójával és Antonio Ratkovićtyal, Zombor 

polgármesterével együtt a helyszínen a helyzetet látván megbizonyosodott arról, hogy 

legnagyobb veszélyt már elkerültük. 

 

Tordán lezajlott a 16. Kukoricafesztivál 
2024. szeptember 23.  – Vajma.info 

Tordán, a faluünnep után a Kukoricafesztivál a legnagyobb rendezvény, amely az elmúlt 

hétvégén zajlott. A háromnapos rendezvénysorozat pénteken este kezdődött. Szombaton volt 

a legtartalmasabb a nap, ekkor rendezték meg a kukoricatörő versenyt, amelynek megnyitóját 

a sportközpontban ejtették meg, Dobai János polgármester köszöntötte az egybegyűlteket, 

majd Kerekes József, a VMSZ alelnöke mondott beszédet, a rendezvényt pedig hivatalosan 
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Ivana Petrić, Begaszentgyörgy község elnöke nyitotta meg. Az alkalmi műsorban a Petőfi 

Sándor MME tagjai léptek fel, szavalattal, énekkel, tánccal. A megnyitóműsor után a 

versenyzők, a jelenlevők kivonultak a kukoricaföldre, ahol verseny jelleggel leszedték az erre 

az alkalomra talpon hagyott kukoricát. A részvevők bemutatták, eleink hogyan takarították be 

egykoron kézi erővel a tengerit. A versenybe több mint 10 csapat nevezett be, köztük voltak a 

helyiek, a környékbeliek, de a testvértelepülésekről - az anyaországból, Erdélyből - érkezett 

kukoricaszedők is. 

 

Béke nélkül nincs jövője a kárpátaljai magyarságnak 
2024. szeptember 23.  – Szalma György – Demokrata 

Az erőszakos sorozás, az elszegényedés miatt sokan hagyták maguk mögött szülőföldjüket, a 

kárpátaljai magyarság létszáma megfeleződött. Így aztán a magyar tanintézetek léte is 

veszélybe került. A vidéki iskolák helyzete a legnehezebb, mivel a városi és nagyközségi 

iskolaközpontok felszippantják a fogyatkozó diákságot. Jelenleg nagyjából 17 ezer kárpátaljai 

diák tanul valamilyen formában magyar nyelven. Ők adják a kárpátaljai magyarság 

aranytartalékát. Körképünk a kárpátaljai iskolakezdésről. 

 

Ukrajna felfüggeszti a 25 év alatti korlátozottan hadra fogható férfiak 

mozgósítását 
2024. szeptember 23. – Kiszo.net  

Ukrajna felfüggesztette a 18 és 25 év közötti, csak részben hadra fogható férfiak mozgósítását. 

Mostantól csak írásos beleegyezésükkel lehet őket behívni – jelentette be Olekszij Honcsarenko 

parlamenti képviselő. „A Szárazföldi Erők Parancsnoksága által a toborzókhoz és a műveleti 

parancsnokságokhoz kiadott, 2024.09.19-i 116/2/1/21409 számú utasítás értelmében a 18 és 

25 év közötti férfiakat nem lehet mozgósítani” – közölte. Az utasítás már eljutott a megyei és 

körzeti toborzóközpontokhoz. Ugyanakkor Honcsarenko jelezte, hogy a 25 éves koruk előtt 

mozgósított férfiak nem kerülnek leszerelésre. 

 

Két papot is elhurcolt a TCK Izában, a lakosok lezárták az utat, míg el nem 

engedték őket 
2024. szeptember 23. – Karpat.in.ua 

Szeptember 22-én a huszti járási Izában tiltakozások zajlottak. A lakosok lezárták az utat, s a 

mentőszolgálati autókon kívül egyetlen járművet sem engedtek tovább. A résztvevők 

elmondása szerint a helyi pravoszláv templom két papját, Vaszil Hukot és Sztepan Hukot 

elhurcolták a huszti toborzóközpont (TCK) katonái. A helyi lakosok előbb a toborzóközpontnál 

rendeztek tüntetést, majd később pedig a forgalmat is lezárták. A TCK épületénél a nők térden 

állva imádkoztak és énekeltek, így kérték, hogy engedjék ki a papokat. A tüntetés késő estig 

zajlott, nem eredménytelenül – a papokat elengedték. Azonban az információk szerint 
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ellenőrizték katonai okirataikat és más dátumra írtak ki számukra behívót. Egyikük állítólag 

beleegyezett a katonai szolgálatba, katonai káplánként tevékenykedik majd a hadseregnél. 

 

Gránátot dobtak a járókelők közé Ungváron 
2024. szeptember 23. – KISZo.net 

Drámai jelenetek játszódtak le szeptember 22-én Ungváron, amikor egy 24 éves férfi a 

Zanykovecka utca egyik lakóházának harmadik emeleti erkélyéről egy F-1 típusú gránátot 

dobott le a járókelők közé. A robbanás következtében az egyik ott tartózkodó komoly 

sérüléseket szenvedett, agyrázkódást kapott – adta hírül a megyei rendőrség. A tettes 

megpróbált elmenekülni a helyszínről, ám a rendőrök rövid időn belül elfogták. Mint kiderült, 

a férfi erősen ittas állapotban volt. A hatóságok lőszerrel való visszaélés és fegyverrel elkövetett 

garázdaság vádjával indított ellene eljárást. Amennyiben bűnössége bebizonyosodik, akár 7 év 

börtönbüntetésre is számíthat. A rendőrség vizsgálja a helyszínen talált bizonyítékokat. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. szeptember 23. – Kossuth Rádió 

 

A hétvégén tartja tisztújító közgyűlést a Magyar Szövetség. Tény, hogy napjainkra gyakorlatilag 

egyetlen magyar párt maradt a Felvidéken, amely ugyan a régiókban erős, országos szinten 

azonban nem. És ennek egyik okát a szakmaiság hiányában látja Petőcz Kálmán, a szlovák 

oktatási minisztérium kisebbségi és inkluzív oktatási főosztályának vezetője, akit Haják Szabó 

Mária kérdezett a Ma7 médiacsalád vitaestje után. 

 

 „Csak az hal meg, akit elfelejtenek!” Böszörményi István, Losonc neves helytörténésze, nógrádi 

polihisztora így kerül a Palóc Pantheonba. Tavaly, a halála után emlékkonferenciát tartottak a 

tanár úr tiszteletére, most a hétvégén pedig, ugyancsak nagyszámú érdeklődő előtt bemutatták 

azt a kötetet, amely az emlékkonferencia előadásaiból készült. Tarnóczi László tudósítása. 

 

Elrajtolt az Aradi Magyar Napok rendezvénysorozata. Az elmúlt hétvégén 

gyerekfoglalkozásokkal, családi- és sportprogramokkal, valamint koncertekkel várták az 

érdeklődőket. Bár háromnaposra tervezték a fesztivált, a vasárnapi programot és két koncertet 

le kellett mondaniuk a szervezőknek a román kormány költségvetési megszorításai miatt, mivel 

egy rendelettel korlátozták a kulturális rendezvényekre fordítható kiadásokat, márpedig az 

Aradi Magyar Napokat a városkasszából fedezik. Ez a kellemetlenség azonban nem volt 
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hatással sem a színvonalra, sem a jó hangulatra – mondja Faragó Péter, a rendezvényt szervező 

RMDSZ Arad megyei elnöke, aki elsőként szólal meg Pataky Lehel Zsolt beszámolójában.  

 

A hétvégén a marosvásárhelyi Várudvar adott otthont a II. Erdélyi Mesterségek Ünnepének, 

melynek kiemelt témája a játék volt. Ehhez is kapcsolódtak a 2 napos esemény családi- és 

gyermekprogramjai, valamint a kiállítások, kézműves foglalkozások, mesterségbemutatók, 

előadások. A kézműves termékek gazdag kínálata azt bizonyítja, hogy tovább élnek a 

hagyományos népi mesterségek, nem vesznek feledésbe a népi kultúra értékei - mondták a 

rendezvény látogatói, Erdei Edit-Zsuzsánna összeállításában. 

 

Munkával, képzéssel, előadásokkal és hálaadással ünnepelte fennállásának 25. évfordulóját a 

székelyudvarhelyi Artera Alapítvány, amely jelentős szerepet vállalt abban, hogy a tradicionális 

mesterségeket újra felfedezték Udvarhelyszéken. Geréb Krisztina az Alapítvány helyszínén, a 

mesebeli házban beszélgetett a munkával ünneplőkkel. 

 

Hetvennégy éves korában elhunyt Ozsváth Sándor beszédtanár, művelődéstörténész, újságíró, 

aki csaknem három évtizeden át volt a közmédia beszédtanára. 1996 óta tanította a Magyar 

Rádió munkatársait határokon innen és túl. Munkásságát számos kitüntetéssel is elismerték, 

1994-ben a Magyar Köztársaság Arany Érdemkeresztjét is kiérdemelte.  A Közszolgálati 

Médiaakadémia Alapítvány így búcsúzott tőle: „Kiegyensúlyozott, barátságos, segítőkész 

személyisége, szakmai tudása nekünk és tanítványainak is hiányozni fog.” Ozsváth Sándorra 

csíkszeredai tudósítónk, Bíró István így emlékezik. 


